
 یکی از اصلی ترین منابع انتشار آلاینده های هوای 
پایتخت از نظر مقام مسئول در سازمان محیط زیست: 

ناوگان حمل و نقل عمومی فرسوده
 سرپرست معاونت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: فرسودگی ناوگان حمل و نقل عمومی 
تهران از اصلی ترین منابع انتشار آلاینده های هوای تهران 
است. به گزارش ایلنا، در راستای ایجاد هماهنگی و آمادگی 
در شهرداری تهران برای انجام اقدامات پیشگیرانه در مواقع 
اضطرار آلودگی هوای این شهر، جلسه مشترکی با حضور 
سرپرست معاونت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست، سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم این 
سازمان، معاونان و مدیران شهرداری تهران و چندتن از اعضای 
شورای شهر تهران در محل برج میلاد برگزار شد. سرپرست 
معاونت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
در این جلسه به اهمیت و ضرورت تشکیل چنین جلساتی 
برای تقویت همکاری ها و هم افزایی در زمینه شناسایی، پایش 
و کنترل منابع آلاینده و انجام اقدامات آنی و پیشگیرانه در 
شرایط وارونگی دما و بروز آلودگی هوا در نیمه دوم سال اشاره 
و تاکید کرد: نظارت معاونت های شهرداری بر اجرای مصوبات 
کارگروه مواقع اضطرار آلودگی هوا، می تواند از ورود به شرایط 
بحران آلودگی هوا جلوگیری کند. ایرج حشمتی با اشاره به 
ضرورت تغییر رویکرد در مدیریت شهری تهران مبتنی بر 
هوشمندسازی، گفت: شهرداری تهران با این گونه اقدامات 
و همچنین با توسعه خدمات محله محور و کاهش سفرهای 
درون شهری، ترافیک را کاهش داده تا کیفیت هوا بهبود پیدا 
کند. وی در ادامه به موضوع پسماندسوزی در اطراف شهر 
تهران و نقش آن در تشدید آلودگی هوا پرداخت و پیشنهاد 
تشکیل گشت های پایش مشترک را ارائه کرد. سرپرست 
معاونت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
همچنین با اشاره به جمعیت ساکن ۹. ۸ میلیونی و جمعیت 
شناور ۲. ۸ میلیونی در تهران، مصرف بالای انرژی در تهران 
را نگران کننده دانست و با توجه به ارتباط مصرف بالای 
انرژی در تشدید آلودگی هوا، ضرورت برنامه ریزی جهت 
بهینه سازی مصرف انرژی و توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
را یکی از راهکارهای موثر در کاهش آلودگی هوا برشمرد. 
حشمتی افزود: فرسودگی ناوگان حمل و نقل عمومی تهران 
از اصلی ترین منابع انتشار آلاینده های هوای تهران است و 
شهرداری تهران باید توسعه و نوسازی حمل و نقل عمومی 
را با اولویت حمل و نقل پاک در دستور کار خود قرار دهد. 
وی با اشاره به جلسه کارگروه هماهنگی اجرای قانون هوای 
پاک که هفته گذشته در وزارت کشور برگزار شد، گفت: با 
ورود جدی دولت و وزیر کشور و همچنین سازمان بازرسی 
کل کشور، اراده جدی در دستگاه های اجرایی شکل گرفته 
است و برنامه های عملیاتی خوبی از سوی وزارت کشور، نفت، 
نیرو و سایر سازمان ها تهیه و ارائه شده که امیدواریم ضمن 
اجرای به موقع برنامه ها، اهداف قانون هوای پاک در کاهش 
آلودگی هوا محقق شود. حشمتی، ضمن قدردانی از معاونان و 
مدیران شهرداری تهران، با تاکید بر اهمیت برگزاری جلسات 
مشترک و هم افزایی در انجام اقدامات، از مدیر کل حفاظت 
محیط زیست استان و اداره کل محیط زیست و توسعه پایدار 
شهرداری درخواست کرد تا نشست های مشترک کارشناسی 
و مدیریتی به صورت مداوم تشکیل و موضوعات مرتبط تا 
حصول نتیجه مورد پیگیری قرار گیرد. در ادامه جلسه، مهدی 
پیرهادی رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای شهر تهران ضمن بیان اهمیت موضوع آلودگی 
هوا، با اشاره به اسناد بالادستی و سیاست های مقام معظم 
رهبری در حوزه محیط زیست، ضرورت برنامه ریزی درست 
جهت جلوگیری از بارگذاری های مضاعف در تهران، گزارشی از 
وضعیت شهر تهران و رویکرد شورای شهر در حمایت از طرح ها 
و برنامه های محیط زیستی ارائه کرد و حمایت همه جانبه 
دولت و سایر قوا از سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان 
ناظر بر حسن اجرای قانون هوای پاک را ضروری دانست. در 
ابتدای جلسه، مدیران شهرداری تهران در خصوص اقدامات 
محیط زیستی شهرداری در حوزه به کارگیری انرژی های 
پاک، ساختمان سبز، فضای سبز، معاینه فنی موتورخانه های 
ساختمان های شهرداری، توسعه و نوسازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی و عملکرد مراکز معاینه فنی، گزارشی ارائه کردند، 
سپس گزارش ۱۰ساله کیفیت هوای تهران توسط اداره کل 

حفاظت محیط زیست استان تهران ارائه شد. 

 آرمان ملی: سرپرست مرکز ملی هوا 
و تغییر اقلیم سازمان محیط زیست، گفته 
»درخصوص کانون های خارجی ریزگردها 
نیاز به دیپلماسی دارد تا بتوانیم این کانون ها 
را مدیریت کنیم، اما ما نه تنها در کانون های 
خارجی بلکه در مدیریت کانون های داخلی 
تولید ریزگرد هم موفق نبودیم، باید بپذیریم 
در خصوص مقابله با بیابان زایی و جلوگیری 
از تخریب سرزمین خیلی تلاش نکردیم.« 
مرگ ۲۱ هزار نفر در سال گذشته به دلیل 
نشان  هوا  آلودگی  به  منتسب  مرگ های 
می دهد بحران در کمین است. بحرانی که 
برای رهایی از آن باید کاری کرد اما سرپرست 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان محیط 
زیست، داریوش گل علیزاده در گفت وگویی 
به خبرآنلاین، گفته: »با دست خالی نمی شود 
مسأله آلودگی هوا را حل کرد.« او بیان می کند: 
»در سال های گذشته برای جلوگیری از تخریب 
سرزمین خیلی تلاشی نشده است، به قابلیت و 
محدودیت های سرزمین توجه نکردیم.« متن 

کامل این گفت وگو در ادامه آمده است:
  با شروع فصل سرما وضعیت آلودگی 

هوا امسال چگونه خواهد بود؟
در سال های اخیر هر موقع با کاهش دما 
مواجه می شویم به خصوص در مواقعی که 
سرعت باد برای انتقال هوا مناسب نیست 
شاخص آلودگی هوا در شهرها افزایش پیدا 
می کند، امسال هم از این مسأله مستثنا نیست. 
  اما در این سال ها آلودگی هوا بیشتر 

شده است، این طور نیست؟
ببینید در این سال ها منابع ثابت و منابع 
متحرک آلودگی هوا مانند خودروها اضافه 
شده اند، سال گذشته حداکثر ۲۴ هزار خودرو 
فرسوده از رده خارج شدند درحالی که هنوز 
خیلی از خودروهای ما فرسوده هستند، از 
۲۵ میلیون خودرو در کشور چیزی حدود ۶. 
۵ میلیون خودرو فرسوده هستند و باید از 
رده خارج شوند، از ۱۲ میلیون موتورسیکلت 
شماره گذاری شده نزدیک به ۹۰درصد آن ها 
موتورسیکلت های فرسوده هستند که چندین 
برابر یک خودروی استاندارد انتشار آلودگی 
دارند، همین مساله سبب شده که هر سال 
به شدت آلودگی هوا افزوده شود. همین طور 
بیش از توان اکولوژیکی شهرها در آن ها 
بارگذاری داریم، از بارگذاری صنعت گرفته 
تا جمعیت، با توجه به اینکه مصرف انرژی 
ایران سه برابر نرمال جهانی است، حدود ۹۴ 
درصد تولید انرژی هم بر پایه سوخت فسیلی 
است، در چنین وضعیتی هرچقدر هم انتشار 
آلودگی استاندارد شود اما اثر تجمیعی آن ها 
در وضعیت وارونگی هوا ما را با آلودگی زیادی 

مواجه می کند. 

سال هاست درباره آلودگی هوا    
مساله  این  حل  راه  می شود  صحبت 

چیست؟
چند موضوع باید به موازات هم پیش برود، 
یکی این که توسعه و نوسازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی انجام شود، تولید و توزیع سوخت 
استاندارد چه برای خودرو و چه برای صنایع 
انجام شود، توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
و کاهش وابستگی به نیروگاه های سوخت 
فسیلی در دستور کار قرار بگیرد، علاوه بر 
خودروها معاینه فنی برای موتورخانه های 
منازل، ساختمان های تجاری، ادارات و صنایع 
انجام شود؛ این اقدامات سبب کاهش مصرف 
انرژی و آلاینده ها می شود. اما درکنار بایدهایی 
که گفتم، یکسری نبایدها وجود دارد، یعنی 
کارهایی که نباید انجام داد، مانند عدم تصویب 
و اجرای برخی پروژه هایی که منجر به تشدید 
آلودگی هوا می شوند، پروژه هایی که سبب 
افزایش مصرف انرژی، افزایش جمعیت، 
بارگذاری بیشتر صنعت، برنامه هایی که سبب 
جذب جمعیت بیشتر می شوند یعنی مهاجرت 
داخلی را شکل می دهند، در تمام این برنامه ها 
باید تجدیدنظر شود، شهرها دیگر نباید خودرو 
محور شوند و حمل و نقل عمومی پاک باید 
توسعه پیدا کند. البته حتی اگر سوخت و 
خودروی استاندارد هم داشته باشیم با توجه به 
بارگذاری مضاعفی که انجام دادیم آلودگی هوا 
خواهیم داشت، اگر تعداد منابع انتشار آلودگی 
زیاد باشد و ظرفیت انتقال هوا وجود نداشته 

باشد آلودگی هوا قطعی است. 
  گفته می شود پاییز امسال بارش های 
کمتر از نرمال داریم، آیا این مساله روی 

بیشتر شدن آلودگی هوا تاثیر دارد؟
بارش ها بیشتر بر روی کاهش ذرات معلق 
تاثیر دارد، آن هم به طور موقت، چیزی که 

به کاهش آلودگی هوا کمک می کند جریان 
وزش باد است. 

  در سال های اخیر با پدیده ای به نام 
ریزگردها مواجه شده ایم، در ماه های 
پیش رو ریزگردها اثری بر روی آلودگی 

هوا دارند؟
بله، اما این ریزگردها منشا داخلی و خارجی 
دارند. خاطرتان باشد چند روزی که تهران 
به دلیل ریزگردها تعطیل شد به خاطر منابع 
داخلی بود، کانون آن ها سمت قزوین، آبیک، 
تالاب صالحیه در البرز بود، این تالاب تقریباً 
دارد خشک می شود، وقتی باد عمودی وجود 
داشته باشد که این ذرات خیزش پیدا کنند و 
بعد با کمک باد افقی هدایت شوند شاهد ظهور 
ریزگردها هستیم، بنابراین کانون های داخلی 

و خارجی ریزگردها افزایش پیدا کرده است. 
  می شود این کانون ها را کنترل کرد؟ 
حداقل کانون های ریزگرد که داخلی 

هستند؟
بله می شود؛ مثلًا درخصوص کانون های 
خارجی ریزگردها نیاز به دیپلماسی دارد تا 
بتوانیم این کانون ها را مدیریت کنیم، اما ما 
نه تنها در کانون های خارجی بلکه در مدیریت 
کانون های داخلی تولید ریزگرد هم موفق 
نبودیم، باید بپذیریم در خصوص مقابله با 
بیابان زایی و جلوگیری از تخریب سرزمین 
خیلی تلاش نکردیم، تالاب صالحیه زیر گوش 
تهران است اما برایش کاری نکردیم به قابلیت 
و محدودیت های سرزمین توجه نکردیم، الان 
اطراف دریاچه ارومیه پر است از باغات سیب، 

چراکه توجه نداشتیم. 
  چرا وضعیت آلودگی هوا به این 

مرحله رسید؟
برای این که مدیریت بهینه آب در کشور 
وجود ندارد، آبی که جاری است را آب هرز 

آن سد  برای  بلافاصله  و  می کنیم  فرض 
می زنیم، درحالی که این آب هرز نیست و 
برای اکوسیستم منطقه است، وقتی منطقه 
را از آب محروم می کنیم تخریب سرزمینی 
اتفاق می افتد و بعد از آن شاهد توفان های گرد 
و خاکی هستیم. از طرفی فضای سبز کشور 
هم مناسب نیست، بخش زیادی از فضای 
سبز که کارکرد جلوگیری از باز نشر ذرات را 
داشتند از بین رفته اند. ما کشور خشکی داریم 
اما متأسفانه همه برنامه ها به سمت وسویی 
است که انگار ما فراوانی آب داریم، هنوز الگوی 
کشت مناسب نداریم، خیلی راحت محصولات 
پر آب کشت می کنیم و همین محصولات را هم 
صادر می کنیم، درحالی که می شود محصولاتی 
متناسب با اقلیم هر منطقه کشت کرد، باید 
از دیگر ظرفیت ها مانند گردشگری هم در 
تولید ثروت هر منطقه استفاده کرد، مانند 
گردشگری طبیعی که منابع ما را تخریب 
نمی کند، اما توسعه صنعت به منابع کشور 

آسیب می رساند. 
  آیا آلودگی هوا امکان دارد شهری را 

غیرقابل سکونت کند؟
آلودگی هوا مانند آلودگی آب و خاک 
نیست، می شود آن را برطرف کرد، آلودگی هوا 
راه حل دارد، بنابراین اگر راه حل های آن انجام 
شود آلودگی هوا از بین می رود، مگر این که یک 
آلودگی شیمیایی و اتمی ایجاد شود که اثرات 

آن ماندگار باشد. 
  آلودگی هوای ایران در وضعیت 

بحرانی است؟
 وزارت بهداشت درخصوص مرگ ومیرهای 
منتسب به آلودگی هوا در ۲۷ شهر کشور و 
جمعیتی حدود ۳۵ میلیون نفر مطالعه ای انجام 
داده است، نتیجه مطالعه نشان می دهد نزدیک 
۲۱ هزار نفر از بزرگسالان در سال ۱۴۰۰ 
به دلیل آلودگی هوای ناشی از ذرات معلق 
کمتر از ۲/۵ میکرون فوت شده اند، خسارت 
ناشی از آن هم چیزی حدود ۱۱.۳ میلیارد 
دلار برآورد شده است، اگر همین شرایط ادامه 
پیدا کند تبدیل به بحران می شود، اما باید 
ابزارهای اجرای قانون هوای پاک فراهم شود، 
بیشتر هم از جنس هزینه است، یعنی نیاز به 
منابع مالی دارد، از توسعه حمل و نقل عمومی 
گرفته تا تجهیز نیروگاه ها و از رده خارج کردن 
خودروهای فرسوده نیاز به پول دارد، با دست 
خالی نمی شود آلودگی هوا را حل کرد. برای 
نجات کلانشهرها از آلودی هوا باید سایر شهرها 
توسعه پیدا کنند تا مهاجرت از آن ها شکل 
نگیرد، وقتی مهاجرت به شهرهای بزرگ 
نباشد مصرف انرژی در این شهرها کاهش 
پیدا می کند و با یک مدیریت مستمر می شود 

آلودگی هوا را کنترل کرد. 
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  هشدار هواشناسی 
برای استان های ساحلی خزر

سازمان هواشناسی از بارش باران و برف 
در ۵ روز آینده در برخی مناطق کشور خبر 
داد و برای استان های ساحلی دریای خزر 
هشدار سطح نارنجی صادر کرد. بر اساس 
نقشه های همدیدی و آینده نگری سازمان 
هواشناسی امروز در برخی مناطق اردبیل، 
گیلان، مازندران، گلستان، آذربایجان 
شرقی و ارتفاعات و دامنه های جنوبی البرز 
در استان های زنجان، قزوین، البرز، تهران 
و شمال سمنان بارش باران گاهی همراه 
با رعدوبرق و وزش باد شدید موقتی پیش 
بینی می شود. شدت بارش های امروز برای 
غرب گیلان است. این وضعیت امروزعلاوه 
بر این مناطق در خراسان شمالی و شمال 
خراسان رضوی نیز روی می دهد. در این 
روز شدت بارش های مربوط به استان های 
گیلان و مازندران است. فردا در برخی 
مناطق سواحل دریای خزر، اصفهان، 
شمال فارس، یزد و همچنین غرب کشور 
بارش های پراکنده و وزش باد پیش بینی 
می شود. بر اساس اعلام سازمان هواشناسی 
دوشنبه آینده در مناطقی از غرب، سواحل 
دریای خزر، ارتفاعات و دامنه های جنوبی 
البرز مرکزی و غربی بارش باران گاهی 
پیش  باد  وزش  و  رعدوبرق  با  همراه 
بینی شده است. گستره بارش ها در روز 
سه شنبه علاوه بر این مناطق، بخش هایی 
از دامنه های زاگرس مرکزی و شمال 
شرق کشور را نیز فرا می گیرد. دمای هوا 
امروز ۴ تا ۸ درجه در نوار شمالی کشور 
کاهش می یابد. همچنین امروز شرایط 
برای تشکیل توده گردوخاک روی عراق 
و انتقال آن به استان های مرزی در غرب 
و جنوب غرب کشور فراهم است. دوشنبه 
آینده در دامنه های جنوبی البرز، شمال 
غرب، غرب، جنوب غرب و مرکز و سه شنبه 
علاوه بر این مناطق در شمال شرق و جنوب 
شرق کشور سرعت وزش باد افزایش یافته و 
در برخی از این مناطق با خیزش گردوخاک 

همراه است. 
 

 اوضاع وخیم ذخایر آبی 
در لرستان  

 معاون شرکت آب منطقه ای لرستان 
گفت: استان لرستان طی ۶ ماه گذشته از 
نظر بارش وضعیت خوبی نداشته و همین 
موضوع باعث وخیم شدن وضعیت سدهای 
لرستان شده است. احمد گودرزی امروز 
اظهار داشت: استان لرستان طی ۶ ماه 
گذشته از نظر بارش وضعیت خوبی نداشته 
است و همین موضوع باعث وخیم شدن 
وضعیت سدهای لرستان شده است. وی 
با بیان اینکه در حال حاضر تنها ۱۸ درصد 
از سدهای لرستان پر هستند، افزود: سه 
مورد از سدهای استان تقریبا خالی هستند 
و مابقی سدهای استان نیز وضعیت خوبی 
ندارند. معاون حفاظت و بهره برداری 
شرکت آب و منطقه ای لرستان گفت: 
شرایط فعلی باعث شده که کشاورزان 
لرستانی نتوانند امروز کشت پاییزه داشته 
باشند و اگر پیش بینی های هواشناسی 
اتفاق بیفتد این وضعیت برای کشاورزان 
در بهار نیز ادامه خواهد داشت. گودرزی با 
اشاره به اینکه تامین آب شرب برای روستاها 
و شهرها بر عهده شرکت آب و فاضلاب 
است، تصریح کرد: اما مدیریت منابع آب 
زیرزمینی بر عهده سازمان آب و منطقه ای 
لرستان بوده و با توجه به کم شدن آب دهی 
سراب های تامین آب شهرستان خرم آباد، 
طی ماه های گذشته مجوز ۱۰ حلقه چاه 
را صادر کردیم.  وی خاطرنشان کرد: بر 
اساس آخرین آمارها نیاز آبی شهرستان 
خرم آباد ۱۹۰۰ لیتر بر ثانیه است که در 
حال حاضر منابع فعلی ۱۵۰۰ لیتر بر ثانیه 
را تامین می کنند و همین موضوع باعث 
کاهش فشار آب در بعضی از مناطق شده 
است. معاون حفاظت و بهره برداری شرکت 
آب و منطقه ای لرستان در بخش پایانی 
صحبت های خود گفت: با مجوز چاه هایی 
که صادر شده شرکت آب و فاضلاب 
لرستان در سالجاری با مشکل تامین آب 
شهرستان خرم آباد مواجه نخواهد شد اما 
در صورتی که روند خشکسالی فعلی تداوم 
یابد مسئولان استان بایستی به فکر تامین 
یک منبع آب پایدار مانند سد برای تامین 
آب مرکز استان باشند. دهه هشتادی ها 
هستند؟ دکتر شهلا  نفر  میلیون  چند 
کاظمی پور، جمعیت شناس و عضو هیات 
علمی بازنشسته دانشکده علوم اجتماعی 
دانشگاه تهران درباره آمار جمعیتی دهه 
هشتادی ها می گوید: دهه هشتادی ها 
۱۲ میلیون نفر هستند و دهه ۷۰ و دهه 
نودی ها هم به ترتیب، ۱۲ و ۱۴ میلیون نفر 

از جمعیت ایران را تشکیل می دهند. 

خبــــر

روی خط آرمان ملی

بحران در کمین است

سالانه   ۲1 هزار نفر در اثر آلودگی هوا 
جان خود را   از دست می دهند

   کارشناسان می گویند که برای جلوگیری از تخریب سرزمین خیلی تلاش نکردیم  

هزینه دندانپزشکی
هزینه های دندانپزشکی گران و سرسام آور است، چرا بیمه 
درست و حسابی برای این امر وجود ندارد، بیشتر مردم قادر 
به پرداخت هزینه های درمان نیستند و این امر باعث می شود 
که دنبال درمان خود نروند و بعدا با مشکلات بیشتری روبه رو 
می شوند از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 

کنند. 
سمیعی از تهران

درمان ناباروری
هزینه های مربوط به ناباروری بسیار بالاست وقتی هم برای 
درمان مراجعه می کنیم می گوییم که گفتند با بیمه و یا رایگان 
انجام می شود اصلا به حرف ما توجه نمی کنند و به صورت آزاد 
هزینه ها را از ما می گیرند از مسئولان تقاضا داریم که به داد افراد 

نابارور با این هزینه های سنگین برسید. 
شکری از اصفهان

امکانات بهداشتی مدارس
مدرسه دولتی دخترانه در شهرک مرتضی گرد فاقد امکانات 
آموزشی و بهداشتی مناسب است ودر حال حاضر دانش آموزان 
و والدین با مشکلات فراوانی روبه رو هستند از مسئولان آموزش 
و پرورش درخواست داریم که برای بازرسی مسئولان بهداشتی 
را به این مدرسه بفرستند تا از مشکلات این مدرسه باخبر باشند 

و رسیدگی کنند. 
جمعی از والدین از مرتضی گرد

 محسن حاجی سعید، رئیس جامعه انجمن   های راهنمایان 
گردشگری درباره تاثیر اختلالات اینترنت بر کسب و کار فعالان 
صنعت گردشگری می گوید که در یک سال گذشته به شدت 
شاهد خروج متخصص در کشور بودیم و در بخش راهنمایان 
گردشگری هم به همین شکل بوده است. راهنمایان گردشگری 
به دلیل تسلط به زبان خارجی و روابط عمومی بالایی که دارند 
به سادگی در کشورهای دیگر جذب کار می شوند چراکه دیگر 
نیازی به صرف وقت برای یادگیری زبان ندارند و با روابط عمومی 
بالایی که دارند به سرعت و به سادگی جذب می شوند. همه 
چیز باهم مهم است. بودن سرمایه مردم هم مهم است، خود 
مردم از همه چیز مهم تر هستند. ما در گردشگری داریم نیروی 
متخصص و سرمایه گذار را از دست می دهیم. محسن حاجی 
سعید در گفت وگو با انتخاب، درخصوص تاثیر اختلالات اینترنت 
بر صنعت گردشگری کشور، اظهار کرد: »موضوعی که وجود دارد 
این است که یک سری تصمیم های خلق الساعه ای در نهادهایی 
که متولی اینترنت کشور هستند، بدون اینکه حتی نیم نگاهی 
داشته باشند به مشکلی که برای یک صنعت بسیار مهم ایجاد 
می کند، گرفته می شود. این موضوع را می توان از چند وجه نگاه 
کرد؛ یک اینکه تصمیم می گیرند اینترنت قطع شود در حالی که 
کسب و کار عده ای به اینترنت گره خورده است. در این وضعیت 
نمی توانید به همین سادگی بگویید که به دلیل امنیت، اینترنت 
کل کشور را قطع کرده ایم. این تصمیم بی برنامگی سیستم 
تصمیم گیرنده را نشان می دهد و در واقع مثل این می ماند که 
فردا صبح بگویند چون احساس کردیم از برق استفاده غلط 
می شود، برق را قطع می کنیم. در دنیای امروزی اینترنت یک 
الزام است و امرار معاش مردم به اینترنت گره خورده است. 
بنابراین نمی توانید به همین سادگی تصمیم به قطع کردن آن 
بگیرید.« وی همچنین درخصوص اثرات فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی بر کاهش رونق گردشگری، گفت: »این دفعه سراغ 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی پرطرفدار رفته اند و به 
یکباره آن ها را فیلتر کرده و امکان رد و بدل کردن پیام را از ما 
گرفته اند. کسب و کار عده ای در این فضاست و به آن ها گفته اند 
که به سمت پلتفرم های ایرانی بروند؛ فرض بر اینکه این گفتمان 

هم درست باشد، مگر می توانیم به خارجی ها که در آن بسترها 
فعالیت می کنند بگوییم به پلتفرم ایرانی بیایید تا آنجا با هم در 
ارتباط باشیم؟ من اصلا این منطق را نمی فهمم که به گردشگر 
بگوییم اگر می خواهید باهم ارتباط داشته باشیم در »روبیکا« یا 
»سروش« اکانت بسازید. مگر اپلیکیشن های ایرانی در دنیا نفوذ 
و مخاطب دارند که بگوییم به این فضا بیایید؟« حاجی سعید 
خاطرنشان کرد: »ما پلتفرم های موجودی در دنیا داریم که در 
آن ها داریم تبلیغ و جذب گردشگری می کنیم. این پلتفرم ها 
فرضا در چین وی چت و در غرب واتسا پ و اینستاگرام است 
که عدد قابل توجهی از افراد در آن ها به تبلیغ کسب و کارشان 
می پردازند. اینکه استفاده از شبکه های اجتماعی خارجی را منع 
کنیم، یعنی داریم خود تحریمی می کنیم و به افراد خارج از کشور 
باید بگوییم که در این فضاها نمی توانم با شما ارتباط داشته 
باشیم. این ها مسائلی است که دست کم گرفته شده است. ما 
وقتی درک درستی از کسب و کارهای جهان امروز نداشته باشیم، 
تصور می کنیم که همه باید خودشان را با مدل ما تنظیم کنند؛ 
در صورتی که این اتفاق امکان پذیر نیست. این یعنی شناختی 
نسبت به فضای کسب و کار در دنیا و نسبت به گردشگری که 
سومین بخش اقتصادی در دنیا شناخته می شود، وجود ندارد.« 
رئیس انجمن   های راهنمایان گردشگری ضمن اشاره به نامشخص 
بودن تصمیم گیرندگان فیلترینگ شبکه های اجتماعی، بیان کرد: 
»مشخص نیست چه کسانی این تصمیم را گرفته اند؟ آیا تصمیم 
دولت بوده؟ آیا تمام اعضای دولت با این تصمیم موافق بودند؟ آیا 
وزارت گردشگری در این خصوص موضع گیری کرده و اگر مخالف 
بوده آیا توجهی شده است؟« حاجی سعید درخصوص مشکلاتی 
که به دلیل محدودیت های اینترنتی برای گردشگرانی که به 
ایران سفر کرده اند به وجود آمده است، گفت: »در طی یک ماه 
گذشته ما چندین هزار گردشگر داشتیم که به ایران سفر کردند. 
این گردشگران یک وضعیت بلاتکلیفی دارند؛ اینکه نمی توانند 
عکس های خود را در شبکه های اجتماعی به اشتراک بگذارند 
تا تبلیغی هم برای ایران باشد که هیچ، بلکه اصلا نمی توانند به 
خانواده های خود اطلاع دهند که جای امنی دارند. چراکه درحال 
حاضر اپلیکیشن هایی مثل واتساپ، رایج ترین روش ارتباطی مردم 

در دنیاست تا بتوانند هرجایی که هستند، سریع پیام خود را رد و 
بدل کنند. دیگر کسی برای پیام دادن چندان از اس ام اس استفاده 
نمی کند و تقریبا منسوخ شده است. بنابراین این گردشگران هم 
گروهی هستند که در ایران سر در گم و بلاتکلیف هستند.«  وی 
افزود: »افزون بر این موارد، بیزینس عده ای از گردشگران خارجی 
که به ایران سفر کرده اند هم مختل شده است. چراکه برخی از 
آن ها نمی توانند مدیریت کسب و کارشان را از راه دور انجام دهند 
و به اینجا که سفر می کنند، زندگی عادی شان مختل می شود. 
این وضعیت منجر می شود که یا اصلا به ایران سفر نکنند یا اگر 
آمده اند هم سریع تر برگردند. همه این مشکلات نادیده گرفته 
شده در حالی که راهکار هم داشته است.« حاجی سعید درباره 
راهکار خود بیان کرد: »خیلی ساده می توانستند شماره هایی که 
مرتبط با فعالان گردشگری و گردشگرانی که وارد کشور می شود 
را از این محدودیت ها رفع کنند تا کسب و کارشان لطمه نبیند. 
هر چند به طور کلی گردشگری یکی از گروه هایی است که دارد 
آسیب جدی می بیند و بقیه کسب و کارها هم در حال آسیب 
هستند.«این فعال حوزه گردشگری ادامه داد: »اگر وضعیت 
این شکل باشد و ادامه پیدا کند، توقع ما این است که وزارت 
گردشگری از دولت طرح شکایت کند تا این موضوع به این شکل 
نادیده گرفته نشود. یکی دو روز بحران طبیعی است ولی الان 
نزدیک به چهل روز از فیلترینگ این شبکه ها گذشته است و کسی 
پاسخگو نیست. حتی صحبت های وزیر ارتباطات را که می شنویم، 
تلویحا می گوید که تصمیم گیرنده نیست. ما اصلا نمی دانیم 
به کجا باید مراجعه کنیم تا مشکلات مان را به گوش مسئولان 
برسانیم.«حاجی سعید همچنین درمورد امکان مهاجرت فعالان 
گردشگری، بیان کرد: »با این وضعیت گردشگری نمی تواند به 
ادامه حیات خود فکر کند. بسیاری از فعالان گردشگری از این 
وضعیت پیش آمده ناراضی هستند و دارند از این صنعت خارج 
می شوند. سرمایه گذارانی که در این مدت نهادهای متولی 
گردشگری با چنگ و دندان نگه شان داشتند، به دنبال این هستند 
که با توجه به وضعیت پیش آمده برای ادامه حضور خود در این 
صنعت فکر اساسی بکنند. این ها را نباید دست کم بگیریم؛ این ها 

سرمایه شان را بر می دارند و از کشور می روند.« 

حاجی سعید، رئیس جامعه انجمن   های راهنمایان گردشگری :

گردشگران خارجی که در این یک ماه به ایران آمدند، بلاتکلیف شدند
 


